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CELOWNIK

RODZAJ MĘSKI
RODZAJ ŻEŃSKI RODZAJ NIJAKI

osobowy żywotny nieżywotny
- owi, -u (najczęściej rzeczowniki jednosylabowe) - e, - i, - y = LOC - u

- om

końcówki - rzeczownik

SG

PL

RODZAJ MĘSKI
RODZAJ ŻEŃSKI RODZAJ NIJAKI

osobowy żywotny nieżywotny
- emu - ej - emu

400- ym, - im (po: k, g)

końcówki - przymiotnik

SG

PL

.............................................................

The Dative Case is used when you are going to speak about 
indirect objects (recipients). For example in the sentence Adam 
daje prezent Izie (Adam gives Iza a gift) “Adam” is the subject of 
the sentence, “prezent” is the direct object and “Iza” is the indirect 
object.
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po czasownikach

po przyimkach i wyrażeniach przyimkowych

Dzięki Bogu już weekend!

pytania

informacje

darować
dawać

dokuczać
dziękować
dziwić się
kibicować

kraść
kupować

mówić
oddawać

odmawiać
opowiadać

podawać
podobać się

pomagać
pożyczać

przedstawiać
przyglądać się

przynosić
przypominać

rozdawać
smakować

sprzedawać
szkodzić

tłumaczyć
ufać

wierzyć
wybaczać

zazdrościć
życzyć

Dziękuję ci za prezent.

I ty, Brutusie, przeciw mnie?

Pożycz mi książkę.

On kupuje jej samochód.

Rozdaj im broszury.

Ufam wam.

Podobam mu się.

Wybacz nam.

p b f w m n s z

t d r ł k g ch

pi

dz sz

Nie daruję ci tego! to give/to forgive
to give

to tease
to thank

to wonder
to cheer
to steal

to buy
to speak/to say

to return
to refuse

to tell
to pass/to serve

to appeal to
to help
to lend

to introduce
to look at

to bring
to recall

to hand out
to taste

to sell
to harm

to explain/to translate
to trust

to believe
to forgive

to envy
to wish

INDIRECT 
OBJECT

Dative

Fill in the gaps.

Komu? Czemu?

Zdania bezpodmiotowe typu: Miło mi!

bi fi wi mi ni si zi

ci dzi rz l c

Drzewa pochylają się ku rzece.

+e

alternacje przed końcówką “-e”

Wyszedł naprzeciw oczekiwaniom ludzi.
Robisz wszystko na przekór matce.

On postępuje wbrew przepisom.

Mama daje dziecku lizaka.
Dlaczego dokuczasz siostrze?

Nie dziwię ci się.

Złodziej ukradł mu rower.
On kibicuje ulubionej drużynie.

Mówię ci prawdę.

Ta pani pomaga biednym ludziom.

Kiedy oddasz mi ten film?
Nie odmawiaj mu pomocy.
Mama opowiada bajki dzieciom.
Podaj mi sól.

Przedstaw nam kolegę.
Przygląda się sobie w lustrze.
Przynieś mi kawę.
Przypomnij mi o spotkaniu.

Smakuje mi ta zupa.
Sprzedam wam moje mieszkanie.
Szkodzi im alkohol.
Wytłumacz mi to.

Nie wierzę ci.

Nie zazdroszczę nikomu.
Życzę ci miłego dnia.


